
33
چهارشنبه 26  اردیبهشت 1403   6 ذی القعده 1445    شـماره 2986
W e d 1 5 M a y . 2 0 2 4 8 p a g e 

آسیب به سبد مصرفی  دهک های ضعیف
ادامه از صفحه یک...متفاوت اس��ت، وقتی از س��بد خانوار حرف 
می زنیم یعنی از تنوع مواد خوراکی مصرفی با کیفیت متفاوت و 
با قیمت متفاوت صحبت می کنیم و در بررسی تابع مصرف این 
مواد می بینیم که در دهک های مختلف سهم و میزان مصرف 
متفاوت است. نمی توانیم این موضوع را در دهک های مختلف 
شبیه به هم ببینیم و مقایسه کنیم که تغییرات چگونه رخ می دهد 
و این موضوع فقط در دهک مشخص  قابل بررسی است. اما 
در سه دهک اول سهم میزان تورم مواد خوراکی بیشتر از سایر 
دهک ها اس��ت چراکه درآمد کمتری دارند و طبیعتا س��هم مواد 
غذایی به عنوان اولویت نیاز باید پوشش اداده شود که معمولا 
با توجه به سهم درآمدی سهم خوراک بیشتر از حد معمول خود 
را نش��ان می دهد یعنی بیش��تر از متوسط سهم خوراک در تمام 
دهک ها باید خو را نش��ان دهد. باید توجه داش��ت که برخی از 
مواد خوراکی، هزینه های خوراک کم کشش است یعنی افزایش 
قیمت مواد غذایی تاثیر قابل توجهی در مصرف نمی گذارد برای 
مثال قیمت نان اگر افزایش هم پیدا کند باز مردم مصرف کننده 
ن��ان هس��تند. ام��ا درباره پروتئین این موضوع دیده نمی ش��ود 
چراک��ه وقت��ی قیمت مواد خوراکی به طور ش��دید افزایش پیدا 
می کند،  تغییر الگوی مصرف اجتناب ناپذیر است یعنی مصرف 
کننده دیگر توانایی تحمل افزایش قیمت را ندارند و نسبت به 
افزایش قیمت نسبت به میزان مصرف واکنش نشان می دهد و 
علیرغم میل باطنی خانوارها مصرف کاهش پیدا می کند. ممکن 
اس��ت که برخی از کالاها کلا از س��بد مصرفی خارج ش��وند که 
این اتفاق برای گوش��ت و پروتئین افتاده اس��ت. در دهک های 
1، ۲ و ۳ می ت��وان پی��ش بین��ی ک��رد که تقریبا پروتئین قرمز از 
س��بد مصرفی خانوار خارج شده اس��ت،  با توجه به کاهش شدید 
متوسط مصرف در 10 دهک، وقتی که آمار متوسط مصرف تا 
این حد کاهش پیدا کرده یعنی این کالا از س��بد خانوار برخی 
از دهک ها حذف شده اس��ت.   با فراگیری س��وءتغذیه به طور 
طبیع��ی هزینه ه��ای درمان در آینده ب��رای دولت افزایش پیدا 
می کند و به دنبال آن در آینده مردم سالمی نخواهیم داشت. در 
بررسی های اخیر وزارت بهداشت و درمان که در شورای عالی 
کار مطرح شد، برای سرانه مصرف برای گوشت قرمز و سفید،  
لبنیات و تخم مرغ وزنی تعریف شده که اگر سرانه مصرف به 
آن وزن مش��خص نرس��د و یکس��ری از پروتئین های ضروری 
حذف ش��ود، این موضوع در رش��د و تکامل افراد موثر اس��ت و 
در صورت کاهش مصرف رش��د و تکامل فیزیکی افراد دچار 
اختلال می ش��ود. این وضعیت در تمام کش��ور دیده می شود اما 
در استان های کم برخوردار بیشتر و در مناطقی که سرانه درآمد 
پایین تر است و در دهک  های پایین جمعیت بیشتری متمرکز 
می ش��ود، این اتفاق افتاده اس��ت و همانطور که گفته ش��د آثار 
بلندمدت خروج برخی از مواد خوراکی از سبد خانوار  سوءتغذیه 
است که جبران ناپذیر بوده و حتما باید در زمان خودش این مواد 
غذایی مصرف ش��ود.  آثار س��وء تغذیه در نس��ل های بعدی هم 
منتقل می شود چراکه وقتی انسان سالم بالغ از لحاظ فیزیکی 
و جسمی نداشته باشیم ، تمام اجزای این فرد ضعیف می شود 
و نمی تواند خلنواده سالمی داشته باشد. در این شرایط آثار سوء 
تغذیه و نارس شدن جسمی افراد در نسل آینده هم دیده می شود 
البته اگر این افراد دوام بیاروند تا به نس��ل آینده برس��ند چراکه 
با س��وءتغذیه افراد مش��کلات جسمی متعددی پیدا می کند که 
متخصصان تغذیه باید به این موضوعات بپردازند و در این باره 
اظهار نظر کنند و هر چند در این بحران قرار داریم اما متاسفانه 

سیاست گذار به این موضوع هیچ توجهی ندارد.      

معمای بازگشت هندی ها به چابهار
ادام�ه از صفح�ه یک...دسترس��ی ب��ه بازاره��ای منطقه ای و 
بین المللی برخوردار بوده و این مس��ئله برای هندی ها بس��یار 

مهم است و آن ها به دنبال اولویت بندی هستند. 
دو دلیل برای همکاری هندی ها و تعلل آن ها وجود دارد؛ یکی 
این ک��ه هندی ه��ا از این که ببینن��د ایران با چین به راحتی کار 
می کند، تمایل و استقبالی نداشته و یا این که بالعکس در رقابت 
با چین برای ورود و توسعه همکاری اقدام کرده اند. شاید یکی از 
دلایلی که هند به چابهار بازگشته به این معنی باشد که احتمالا 
آمریکایی ه��ا به عنوان یکی از کش��ورهایی که رابطه نزدیکی 
ب��ا هن��د دارند، برنام��ه ای برای ایجاد اختلال در روند همکاری 
۲ کشور ندارند. به رغم این که حدودا ۶ سال از اعلام بازگشت 
تحریم ها علیه ایران می گذرد و در آن زمان آمریکا بندر چابهار را 
از تحریم ها معاف و اعلام کرد که این اقدام در راستای کمک به 
توسعه اقتصادی است، اما کاملا مشخص بود در شرایط فعلی و 
با امضا قرارداد 10 ساله میان ایران و هند، ایالات متحده واکنش 
نش��ان خواهد داد. پس از امضای قرارداد مش��ارکت ش��رکت 
IPGL هند در تجهیز و بهره برداری از پایانه های کانتینری در 
بندر ش��هید بهش��تی چابهار، »ودانت پاتل« سخنگوی وزارت 
ام��ور خارج��ه در یک کنفران��س مطبوعاتی تاکید کرد که هیچ 
معافیت��ی ب��رای هند وجود ندارد و تحریم ها به طور بالقوه برای 
همه کشورهایی که با ایران معامله می کنند، قابل اعمال است. 

او گفت »ما به اجرای آن ها ادامه خواهیم داد«.
این امکان وجود دارد که هندی ها به این نتیجه رس��یده باش��ند 
ک��ه یک��ی از گزینه هایی که عرصه را به چین، رقیب اصلی این 
کش��ور محدود می کند، ورود به چابهار اس��ت؛ در واقع دهلی نو 
نمی خواهد فرصت های سرمایه گذاری در این منطقه در اختیار 
چینی ها قرار گیرد. در واقع هندی ها به این نتیجه رسیده اند که 
وارد کریدورهای بین المللی اعم از جنوب-ش��مال، یا کریدور 
خاورمیانه-هند-اروپا ش��وند و این تحولات ناش��ی از توانایی 
اقتصاد هند، رقابت با چین و البته در یک بازی بزرگ تر قدرت 
قرار دارد. بنابراین به نظر می رس��د، گس��ترش همکاری های 
ایران و هند به دنبال تقویت سیاس��ت نگاه به ش��رق جمهوری 
اس��لامی ایران و دیپلماس��ی اقتصادی دنبال می شود؛ بنابراین 
توافقنامه ۲ کشور در چابهار تاثیر ویژه ای در روابط کشورهای 
منطق��ه دارد و بن��در چابهار می تواند محلی برای همکاری های 

سه جانبه و چندجانبه با کشورهای همسایه باشد.

اقتصاد كان

 گ�روه اقتص�اد کلان - بنیامی�ن نجف�ی - س��رمایه گ��ذاری در 
بخش اقتصاد دانش محور یکی از کلیدهای اصلی توس��عه در 
جوامع امروزی اس��ت. بررس��ی اقتصادهای مختلف دنیا به ویژه 
اقتصادهای شرق و جنوب شرق آسیا و یا اقتصادهایی مثل هند 
نش��ان می دهد که س��رمایه گذاری در حوزه های تکنولوژیک 
و دانش بنیان یکی از امکان هایی است که در دوران جدید در 
اختیار دولت ها و بخش خصوصی کشورها قرار گرفته تا از این 
مس��یر به رش��د و توس��عه دست پیدا کنند. در ایران اما این حوزه 
و جذب س��رمایه در بخش دانش بنیان و دانش محور تا حدود 
زیادی طی دهه های گذشته مغفول واقع شده است. این اتفاق 
به ویژه طی 1۳ سال گذشته یعنی از شروع دهه ۹0 تا امروز به 
ش��کل پررنگ تری قابل مش��اهده است. طبیعتا آنچه در اسناد 
بالادس��تی به عنوان رش��د ۸ درصدی هدف گذاری شده است 
راهی جز رفتن به سمت اقتصاد دانش محور و سرمایه گذاری 
در این حوزه ندارد. کارشناسان معتقدند در صورت تداوم تحریم 
ها و وجود موانع داخلی متعدد در حوزه کسب و کارها و فضای 
اقتصاد کلان نمی توان نس��بت به توس��عه اقتصاد دانش محور 
امیدچندانی داش��ت. اما اگر به تدریج فضای بین المللی برای 
کشور باز شود و سایه تحریم ها کم شود می توان به اصلاحات 
اقتصادی در داخل امیدوار بود. البته حتی در صورت تداوم تحریم 
ها دولت می تواند برخی موانع اقتصادی را از مسیرهای مختلف 
و با ابزارهای متنوعی که در اختیار دارد رفع کند. اتخاذ سیاست 
های درست پولی، مالی و تجاری بعضی از این ابزارها هستند که 
تا امروز از سوی دستگاه هایی مثل بانک مرکزی به درستی به 
کار گرفته نشده است و بیشتر به صورت مقطعی سیاست های 
دستوری و تثبیتی قیمت ها در دستور کار قرار گرفته است که 
نتیجه اش در میان مدت جهش قیمت ها بوده است که سفره 
های مردم را نشانه رفته است. اما اگر بانک مرکزی و دستگاه 
های مربوطه مهار تورم را در دستور کار قرار دهند و از سیاست 
ه��ای کنت��رل مصنوعی قیمت ها فاصله بگیرند می توان رونق 
تولید و در نتیجه جذب سرمایه داخلی را دنبال کرد که به دنبال 
آن شرایط برای جذب سرمایه خارجی نیز مهیا می شود. شعار 

رونق تولید از مس��یر جذب س��رمایه داخلی و خارجی می گذرد 
که در این میان حوزه های پیشران مثل صنایع دانش محور می 
تواند بسیار تعیین کننده باشد. به اعتقاد کارشناسان طی نزدیک 
به س��ه س��الی که از عمر دولت س��یزدهم می گذرد بیشتر شاهد 
سیاس��ت های��ی بوده ایم ک��ه در بلندمدت به خلق ثروت منجر 
نشده است و نوعی سیاست های روزمره و مقطعی را مشاهده 
کردی��م ک��ه زمینه را برای رش��دهای پایدار و بلند مدت فراهم 
نکرده اس��ت. اگرچه با بهبود ش��رایط خارجی و برخی سیاس��ت 
ها شرایط برای فروش نفت مهیاتر از گذشته شده و این اتفاق 
نتیجه اش را در رش��د اقتصادی ۴ درصدی س��ال گذشته نشان 
داده اما به نظر نمی رس��د که چنین رش��د هایی برای توس��عه 
پایدار و رشد صنایع در بلندمدت کفایت کند. از این منظر لازم 
است که سیاستگذار اقتصادی تدابیر ویژه تری را در بلندمدت 

و با اس��تفاده از ظرفیت هایی مثل بخش های دانش محور در 
دستور کار قرار دهد.   

ارزیابی کارشناسی  � 
  نایب رئیس اتاق ایران در حاشیه برگزاری رویداد کرمان آیدکس 
۲0۲۴ گفت: اتاق های سراس��ر کش��ور بر اس��اس مأموریتی که 
دارند جذب سرمایه های جدید با هدف حرکت به سمت اقتصاد 
دانش محور را دنبال می کنند. نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران، گفت: فراهم کردن بسترهایی برای 
معرفی ظرفیت های سرمایه گذاری استان ها و مناطق مختلف 
کشور یک ضرورت است که به جد از طرف اتاق ایران پیگیری 
و حمایت می ش��ود؛ چراکه رویکرد این رویدادها گذر از اقتصاد 
مبتنی بر منابع برای دست پیدا کردن به اقتصاد دانش محور و 

جذب سرمایه های جدید ریالی و ارزی است. حسین پیرموذن، 
در حاشیه همایش کرمان آیدکس ۲0۲۴ در گفت وگو با ، افزود: 
الگوپذیری ازاین رویداد در سطح همه استان ها اقدامی مؤثر در 
مس��یر جذب س��رمایه های جدید است. این همایش بین المللی 
فرصت ارزشمندی برای تحقق توسعه پایدار در استان کرمان 
اس��ت و به معرفی فرصت های س��رمایه گذاری با گذر از اقتصاد 
منب��ع مح��ور و پایه ریزی توس��عه اقتصادی ب��ر مبنای دانش و 
فناوری منتهی می ش��ود. بر اس��اس اظهارات او همان طور که 
اقتصاد دانش محور با توس��عه و اش��تغال رابطه مس��تقیم دارد، 
عل��م به عن��وان عامل اصل��ی تولید موردتوجه اس��ت؛ ازاین رو 
س��رمایه گذاری در بخش آموزش علوم، تحقیق و توس��عه برای 
ماندگاری در این رقابت بین المللی ضروری است. نایب رئیس 
اتاق ایران تأکید کرد: رویداد بین المللی کرمان  آیدکس با حضور 
سفرا و مدیران ارشد کشورهای مختلف، فرصت مناسبی است 
تا با نگاهی جدید و گفتمان  محور، ش��اخص های توس��عه پایدار 
کرمان را با استفاده از شیوه های فناورانه و جدید شناسایی کنیم 
و در راستای جذب هدفمند سرمایه ها در سطح بین المللی حرکت 
کنیم. پیرموذن تحقق رش��د ۸ درصدی بر اس��اس برنامه هفتم 
توس��عه را مش��روط به برنامه ریزی برای سرمایه گذاری ارزی و 
ریالی دانست و افزود: معرفی ظرفیت های سرمایه گذاری استان 
کرمان برای جذب س��رمایه های داخلی و خارجی و همچنین 
تلاش برای افزایش س��طح رش��د نرخ تشکیل سرمایه می تواند 
گامی مؤثر در ارتقای ش��اخص های توس��عه پایدار، متوازن و 
بهبود وضعیت زندگی مردم منطقه باشد. نایب رئیس اتاق ایران 
حضور نمایندگان تجاری کشورهای آسیایی و آفریقایی، سفرا 
و روسای اتاق های بازرگانی کشورهای هدف در این همایش 
را بس��تر مناس��ب برای تلاقی سرمایه و ایده های جدید ارزیابی 
ک��رد و اف��زود: در ای��ن همایش بیش از ۲00 هزار میلیارد تومان 
پروژه سرمایه گذاری در بخش های مختلف معدن، گردشگری، 
کش��اورزی و … معرفی می ش��ود و الگوپذیری از این  رویداد 
بین المللی و تعمیم آن به سایر استان ها می تواند تحول عظیمی 

در اقتصاد ایران رقم بزند.

تجارت دلایل جاماندگی اقتصاد ایران از رشد پایدار را بررسی کرد

ظرفیت های پنهان اقتصاد دانش محور

سرمقاله

نرخ تسلط بازار بیت کوین چه میزان است؟
   بیت کوی��ن علیرغ��م کاهش های اخیر همچنان بر بازار کریپتو 
تسلط دارد و به تازگی از محدوده قیمتی ۶1 هزار دلار فراتر رفته 
است. به گزارش ایسنا، قیمت بیت کوین در نوسان بوده و همچنان 
به داخل و خارج از منطقه قرمز حرکت کرده که نشان دهنده تجربه 
روند ضعیفی است. با وجود این نوسانات، تسلط بیت کوین البته 
با تغییرات حاشیه ای توانسته است بالای ۵0 درصد باقی بماند و 

این تسلط پایدار بالای ۵0 درصد بر روند کلی ارزش بازار ارزهای 
دیجیتال تاثیر گذاش��ته اس��ت. نرخ تس��لط بیت کوین بر اساس 
تحلیل��ی از داده ه��ای کوین مارکت کپ نش��ان داد که در پایان 
سال گذشته، تسلط بیت کوین به زیر ۵0 درصد کاهش یافت که 
بیانگر کاهش ارزش بازار بیت کوین بود، با این حال، در آغاز سال 
۲0۲۴، ارزش بازار دوباره آستانه ۵0 درصد را به دست آورد و به 

افزایش خود ادامه داد. از آخرین داده های ثبت ش��ده مش��خص 
شده است که نرخ تسلط بازار بیت کوین در 11 ماه مه بیش از ۵۳ 
درصد بوده است. شایان ذکر است که کوین مارکت کپ داده ها 
را به صورت هفتگی محاسبه می کند. بررسی بیشتر داده ها نشان 
می دهد که از مجموع ۲.۳ تریلیون دلار سرمایه بازار، بیت کوین 
بیش از 1.۲ تریلیون دلار آن را تشکیل می دهد. به نقل از کریپتو، 

از آنجایی که ارز دیجیتال پیشرو به حرکت در چشم انداز بی ثبات 
کریپتوها ادامه می دهد، تس��لط پایدار آن می تواند به طور بالقوه 
بر روند کلی س��رمایه گذاری بازار ارزهای دیجیتال تاثیر بگذارد. 
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۲.۲۹ 
تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۲.۴۴ 

درصد بیشتر شده است. 

افزایش 2 برابری تامین مالی به شرط بهبود بورسپیگیری تحقیق و تفحص از بانک مرکزی
  نایب رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی در واکنش به انتقاد یکی از نمایندگان 
پیرام��ون مقاوم��ت در برابر تحقیق و تفحص از بانک مرکزی خواس��تار پیگیری 
این موضوع از سوی کمیسیون اصل ۹0 شد. به گزارش ایسنا، جبار کوچکی نژاد 
در تذکری ش��فاهی در جلس��ه علنی امروز مجلس ش��ورای اسلامی بیان کرد: ما 
شاهد بودیم که دهها میلیارد دلار ارز ۴۲00 تومانی دچار انحراف شد به دنبال آن 
مجلس شورای اسلامی درصدد تحقیق و تفحص از بانک مرکزی بود اما با همه 
مکاتباتی که رئیس کمیسیون اصل ۹0 انجام داد تاکنون اجازه نداده اند تا تحقیق 

و تفحص از بانک مرکزی به نتیجه برسد. وی در ادامه اظهار کرد: همان تیمی که انحرافات در ارز ۴۲00 تومانی 
را رقم زدند امروز ارز ۲۸ تومانی را با همان روش مدیریت می کنند. انتظار ما این است که این تحقیق و تفحص 
به نتیجه برسد. همه انتظار دارند تا این تحقیق و تفحص بزرگ در مجلس یازدهم به نتیجه برسد. نماینده مردم 
رشت در مجلس شورای اسلامی در پاسخ به پرسش عبدالرضا مصری که ریاست جلسه علنی را برعهده داشت، 
بیان کرد: همه مراحل تحقیق و تفحص انجام شده است هیات رئیسه آن انتخاب شده و تاکنون چندین جلسه با 

روسای ادوار بانک مرکزی برگزار شده است اما هنوز تیم تحقیق و تفحص مستقر نشده اند.

    رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: یکی از هدف گذاری های مهم 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار در س��ال جاری، افزایش دو برابری تامین مالی به 
شرط بهبود وضعیت بازار سرمایه و اعمال حمایت های دولت در این بازار است.   
به گزارش ایسنا، مجید عشقی در آئین افتتاحیه دومین همایش بین المللی معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری استان »کرمان آیدکس ۲0۲۴« اظهار کرد: هدف از 
برگزاری چنین رویدادهایی، آشنایی بیشتر سرمایه گذاران با بنگاه های اقتصادی 
و ابزارهای بازار سرمایه و تامین مالی است. در سفرهای قبلی به استان کرمان، 

به صورت ویژه چند مورد هدف گذاری ش��د که امیدواریم به نتایج خوبی دس��ت یابیم. وی با اش��اره به تلاش های 
صورت گرفته در جهت ارتقای س��واد مالی در اس��تان کرمان افزود: س��ازمان بورس و اوراق بهادار آمادگی دارد، 
ظرفیت های بازار س��رمایه را در راس��تای گس��ترش ارتقای س��واد مالی دانشگاه ها و بنگاه های اقتصادی در استان 
کرمان به کار گیرد. عشقی، بازار سرمایه را یکی از مسیرهای تحقق شعار سال »جهش تولید با مشارکت مردم« 
ذکر کرد و بیان داشت: با وجود چالش های موجود در بازار سرمایه اما اقدامات قابل توجهی دربخش های مختلف 

از جمله تامین مالی صورت گرفت. 

  گروه اقتصاد کلان: سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد 
ک��ه ن��رخ ت��ورم نقطه به نقطه فروردی��ن 1۴0۲ که بیش از 
۵۵ درص��د ب��ود ب��ا کاه��ش بیش از ۲۶ درص��دی به ۳0.۹ 
درصد در فروردین 1۴0۳ رس��ید. به گزارش ایس��نا، احسان 
خاندوزی در ابتدای نشست خبری هفتگی خود با بیان اینکه 
امسال ۳۵0 هزار میلیارد تومان از طریق اوراق گام و برات 
الکترونیک در اختیار بخش واقعی اقتصاد برای تامین مالی 
تولید قرار می گیرد، گفت: همچنین ۲۵0 هزار میلیارد تومان 
تس��هیلات و اعتبار برای پروژه های ملی و پیش��ران فراتر از 
سقف کنترل ترازنامه بانک ها در نظر گرفته شده است. وی 
افزود: براساس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم نقطه به 
نقط��ه در پای��ان فروردی��ن به ۳0.۹ درصد کاهش پیدا کرد. 
ن��رخ ت��ورم نقط��ه به نقطه فروردی��ن 1۴0۲ که بیش از ۵۵ 
درصد بود با کاهش بیش از ۲۶ درصدی به ۳0.۹ درصد در 
فروردین 1۴0۳ رس��ید. سخنگوی اقتصادی دولت با اشاره 
به وضعیت ش��اخص های کلان اقتصادی، گفت: در پایان 
سال 1۴0۲ نرخ رشد نقدینگی به ۲۴.۳ درصد کاهش پیدا 
ک��رد و از وضعی��ت بحرانی که در پایان دولت قبل داش��ت، 
خ��ارج ش��دیم. اما در کنار کنت��رل نقدینگی، دغدغه دولت 
این بود که دسترس��ی بخش واقعی اقتصاد به منابع بانکی 
دچار مضیقه نشود و تلاش می کنیم در سال جاری با خلق 
ابزارهای جدید، دسترس��ی بنگاه های اقتصادی به منابع را 
تقویت کنیم. خاندوزی یادآور ش��د: با اس��تفاده از این ابزارها 
هم فشار بر بانک ها برای تامین مالی کاهش می یابد و هم 
از طریق رصدپذیری اعتبارات مطمئن می شویم اعتبارات به 
تولید اصابت می کنند و هدایت آن به سوداگری و بازارهای 

دارایی کاهش می یابد.

پاسخ به اظهارات همتی � 
 وزی��ر اقتص��اد در واکن��ش ب��ه تحلیل ه��ای اخی��ر درباره 
وضعی��ت کلان های پولی، تصریح ک��رد: این قبیل ادعاها 
که دولت س��یزدهم رکوردار چاپ پول اس��ت از زبان افرادی 
که خودش��ان س��ابقه اجرایی داش��ته اند مایه تعجب است و 

ش��ائبه سیاس��ی بودن این موضع 
گیری ها را ایجاد می کند. مقایسه 
متغیره��ای اس��می در طول بازه 
اس��ت.  س��اده انگارانه  زمان��ی، 
سخنگوی اقتصادی دولت، تاکید 
ک��رد: اگر با این منطق متغیرهای 
پولی و اس��می را مقایس��ه کنیم، 
می��زان افزایش 1۹۳ هزار میلیارد 

تومانی در پایه پولی و 1۵۹۳ هزار میلیارد تومانی نقدینگی 
در دوره مس��ئولیت همین دوس��تان در س��ال های ۹۷ تا ۹۹ 
معادل بیش از 1100 برابر دولت های س��وم و چهارم، 1۴0 
برابر دولت های پنجم و شش��م، ۲0 برابر دولت های هفتم 
و هش��تم و ۳ برابر کل دولت های نهم و دهم بوده اس��ت. 
خاندوزی افزود: اگر بخواهیم به مدل هوخش��تره ای اش��اره 
کنیم، براس��اس همین منطق از ابتدای ش��کل گیری دولت 
م��درن در ای��ران ت��ا ابتدای دولت یازده��م حجم نقدینگی 
مع��ادل ۴۷0 ه��زار میلیارد تومان ب��ود، اما در انتهای دولت 
دوازدهم با افزایش بیش از ۸ برابری به ۴ هزار هزار میلیارد 
تومان رس��ید. البته این ش��یوه مقایس��ه حتما اشتباه است و 
آقایان باید به این امر توجه کنند. وی گفت: وقتی نرخ رشد 
نقدینگی متوسط ۳0 درصد باشد، طبیعی است پس از دو تا 
سه سال حجم نقدینگی ۲ برابر شود. این در کل برهه های 
اقتصادی ایران مش��اهده می ش��ود و نمی توان آن را فقط به 
دولت س��یزدهم نس��بت داد؛ به خصوص که دولت سیزدهم 
نرخ رشد نقدینگی را از بالای ۴0 درصد به مرز ۲۴.۳ درصد 

کاهش داده است.

سال گذشته ۷۷۲ � هزار نفر وام ازدواج دریافت 
کردند

 س��خنگوی اقتصادی دولت در پاس��خ به پرسش��ی درباره 
وضعیت ارائه تسهیلات ازدواج، گفت: بانک های ملی، ملت، 
س��په، تجارت، صادرات و رفاه کارگران مجموعأ ۲0 هزار 
میلیارد تومان و دو بانک قرض الحس��نه  مهر و رس��الت نیز 

مجموع��ا 1۲ هزار میلیارد تومان 
منابع، مازاد بر سهمیه ابلاغی، به 
پرداخ��ت وام ازدواج و فرزندآوری 
اختصاص دادند. این اقدام موجب 
ش��د متقاضیان در صف در پایان 
س��ال گذش��ته از ۲۷0 هزار نفر به 
1۴۹ ه��زار نف��ر کاهش پیدا کند. 
خاندوزی یادآور شد: سال گذشته 
جمع��ا ۷۷۲ ه��زار نفر به مبل��غ 1۵۸ هزار میلیارد تومان وام 
ازدواج دریافت کردند. در س��ال جاری نیز از ابتدای س��ال تا 
۲۴ اردیبهش��ت ۹.۵ هزار میلیارد تومان تس��هیلات ازدواج 
پرداخت ش��ده که نس��بت به س��ال گذش��ته ۲۷ درصد رشد 
داشته است.  سهمیه اختصاص یافته به هر بانک بر اساس 
توان آن بانک بوده و اعطا نکردن وام به این بهانه که منابع 
نداریم درست نیست. وزیر اقتصاد در پاسخ به پرسشی درباره 
آسیب های ناشی از حضور بانک های ناتراز در اقتصاد ایران، 
گفت: دولت مسیر آغاز شده از سال 1۴0۲ برای تعیین تکلیف 
بانک های ناتراز را امسال با قدرت بیشتری ادامه خواهد داد. با 
قانون برنامه هفتم توسعه و قانون جدید بانک مرکزی شاهد 
گش��ایش فصل جدیدی در حکمرانی حوزه پولی خواهیم 
بود. بر این اس��اس، ش��رکت »مدیریت دارایی های بانکی« 
ب��رای تعیین تکلیف  دارایی های نامرغوب بانک های ناتراز 
تاسیس خواهد شد. وی افزود: اجرای این قوانین و ارتقای 
عمق نظارتی بانک مرکزی بر فعالیت شبکه بانکی این نوید 
را می دهد که می توان در س��ال جدید با بانک های ناتراز و 

متخلف برخورد جدی تر داشت.

عل���ت کن���دی روند ازس���رگیری روابط اقتصادی  � 
ایران و عربستان

 سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به پرسشی درباره علت 
کندی روند ازسرگیری روابط اقتصادی ایران و عربستان، 
تصریح کرد: توقف هشت ساله روابط بین ایران و عربستان 
موجب شده ازسرگیری روابط کمی زمان بر شود. اقداماتی 

همچون ازسرگیری فعالیت سفارتخانه ها خیلی سریع تر به 
سرانجام می رسد، اما از نظر اقتصادی مقداری زمان بر است.  
وزیر اقتصاد یادآور ش��د: در س��فر اخیر به عربس��تان فضای 
تعامل اقتصادی را بسیار مثبت دیدم. در نشستی که با وزیر 
اقتصاد عربس��تان داش��تیم چند پیشنهاد مشخص را مطرح 
کردیم و تقریبا همه پیشنهادات ایران را همتای عربستانی 
پذیرفت و مقرر ش��د دو هیئت این پیش��نهادات را پیگیری 
کنن��د. خان��دوزی یادآور ش��د: اقدامات دولت منجر به ثبت 
رکورد ۵.۵ میلیارد دلاری در جذب سرمایه گذاری خارجی 
ش��ده و مجموعه ای از اقدامات در طول ۲ س��ال گذشته در 
کنار دیپلماس��ی اقتصادی فعال و توس��عه و تقویت روابط با 
کش��ورهای دوس��ت و همسایه و فعال شدن در پیمان های 
منطقه ای پیگیری شده است.  وی ادامه داد: نتایج اقدامات 
متنوع دولت در این بخش منجر شد در طول فعالیت دولت 
س��یزدهم 11 میلیارد و ۵۳۹ میلیون دلار برای ۶۴۲ طرح 
س��رمایه گذاری خارجی مصوب ش��ود. امسال نیز تاکنون 
۷۹ طرح س��رمایه گذاری خارجی مصوب ش��ده است.  وزیر 
اقتصاد با اشاره به دو اقدام امسال دولت برای تسهیل جذب  
سرمایه گذاری، اظهار کرد: اولین اقدام در حوزه اصلاح نرخ 
تس��عیر ارز، سرمایه گذاری خارجی است که مشکل مهمی 
در مس��یر س��رمایه گذاران بود و منجر به کم اظهاری آنان 
می ش��د. قانون تامین مالی تولید و زیرس��اخت نیز تکالیف 
مهم��ی برای موضوع س��رمایه گذاری خارجی برای دولت 

تعیین کرده است.

خیز دولت برای تسهیل رفع تعهد ارزی  � 
 خاندوزی در پاس��خ به پرسش��ی درباره موضع دولت برای 
تس��هیل شیوه های رفع تعهد ارزی، تاکید کرد: تصمیماتی 
ب��رای تس��هیل رفع تعه��د ارزی صادرکنن��دگان کوچک 
اتخاذشده که جزئیاتش بزودی از سوی بانک مرکزی اعلام 
می شود.  همچنین برقراری »گواهی امتیاز صادراتی« در 
کمیس��یون اقتصادی دولت به تصویب رسیده  و امیدواریم 

هفته آینده در دولت به تصویب نهایی برسد. 

سخنگوی اقتصادی دولت به انتقادات همتی پاسخ داد:

 اظهارنظر درباره خلق پول شائبه سياسی بودن دارد

یادداشت


